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čím začneš, když chceš zájemci vysvětlit evan-
gelium? Tím, že ho Bůh miluje? Dotyčný na to 
možná řekne: „Proč tedy Bůh dovolí, aby se mi děly 
zlé věci?“  Tím, že Ježíš je Pán a Bůh? Následná 
otázka zní: „Co potom dělal na kříži?“ Nebo řek-
neš, že na Zemi probíhá bitva mezi dobrem a zlem 
a Ježíš to přišel rozseknout? Kdo o tom přemýšlí, 
se zeptá: „To má tak malou moc, že se o vítězství 
musel poprat?“ Nebo povíš: Ježíš je Zachránce! 
To volá po otázce: „Záchrana? Ale od čeho?“

Dříve nebo později se při vysvětlování evangelia 
nutně dostaneme ke hříchu. Kdyby nebylo hříchu, 
zažívali bychom jen dobré věci. Ježíš by se zlem 
nemusel bojovat (kvůli sobě pochopitelně bojovat 
nepotřeboval). Neměl by nás proč zachraňovat. 
Hřích je klíčový. Pokud chceme objasnit evange-
lium, nemůžeme ho vynechat.

Mezi lidmi, a to platí i o křesťanech, ale hřích 
není populární. Nekřesťané si často myslí, že 
hřích není jejich problém. Křesťanům zase hrozí, 
že sklouznou do kolejí klasické morálky, a sice že 
když principy morálky porušíme, měli bychom se 
pokusit nějak to napravit. To je zploštění hříchu 
na něco, co umíme zařadit a s čím se zvládneme 
vypořádat.

Hřích nás ale přesahuje a jeho podstata a dů - 
sledky jsou pro nás doslova nepředstavitelné. Je 
horší, než si dovedeme představit. Hřích je přitom 
jednou z mála věcí, která propojuje všechny kul-
tury. Všichni před hříchem uhýbáme a sami sebe se 
snažíme nějak omluvit. Všechno zlé, co jsem dělal, 
jsem si jako hledající polověřící dokázal omlouvat. 
Myslel jsem si, že druzí dělají horší věci než já, a to 
mi stačilo.

Zatímco mám tendenci sám sobě každý hřích 
odpustit, tak když totéž udělá někdo mně, zlobím 
se. Jako kluka mě naštval majitel domku v soused-
ství, když kritizoval naši kokršpanělici Almičku, že 
vykonala potřebu na hromadu písku, kterou měl 
před domem kvůli stavebním pracím. Až později 
mi došlo, že kdyby se něčí pes vydělal na můj píse-
ček, taky by mě to rozčílilo. Kálet na písek u nás na 
dvorku bych nedovolil ani Almičce (měli jsme ho 
tam taky připravený pro míchání malty).

To, jak je hřích strašný, si uvědomujeme, když 
se setkáme s nespravedlností, třeba když se někdo 
obohatí podvodem a my vidíme bezmocné okra-
dené nebo když někdo trápí děti či zvířata nebo 
když někdo rozpoutá válku a nechává zabíjet bez-
branné... Náš vrozený smysl pro spravedlnost nás 
nenechává v klidu a celé naše nitro se svírá a na 
nespravedlnost emotivně reaguje.

Nad svým hříchem jsme schopni mávnout 
rukou, ale nad hříchy druhých, které se nás dotý-
kají, nikoli. Ale to je málo na to, abychom mohli 
hřích věcně promyslet a poznat jeho nebezpečí. 
Naše samospravedlnost nám podráží nohy, takže se 
po nakloněné rovině života suneme do pekla.

Jakékoli náboženství, jakákoli kultura nedoká-
zaly hřích správně zhodnotit ani neuměly rozpo-
znat, jak je smrtící. Každé náboženství a každá 
kultura přitom hřích nějak pojmenovává a usměr-
ňuje – tím, že jsou stanovena určitá pravidla 
(zákony), a ve společnosti navíc vzniká nepsaný 
souhlas, co už by se dělat nemělo. Zákony i ona 
společenská dohoda se liší místo od místa a mění 
se s časem. Jako by tu nebylo nic stálého. Ani na 

Desateru není shoda (i když vražda nebo krádež 
jsou snad odsuzovány všude, na rozdíl třeba od 
cizoložství).

S hříchem jsme tak propojeni, tak vnitřně 
sjednoceni, že potřebujeme pohled zvenčí, jinak 
nám to nedojde. A protože žádná kultura či nábo-
ženství tuhle mimolidskou perspektivu neměly, 
hřích si s lidmi dělal, co chtěl. Až jednou promluvil 
Bůh, ale jen k malé skupině lidí, k jednomu 
národu. A jedním dechem, i když až o 1500 let 

po Mojžíšovi, přišel Bůh mezi nás a o hříchu nás 
informoval osobně a zároveň nám dal možnost se 
s hříchem rozejít.

Žádný člověk nemůže vymyslet, jak je jeho 
hřích ničivý, protože nemůže vystoupit sám ze sebe 
a podívat se na sebe pravdivě. Jen díky Bibli smíme 
vědět, že hřích je horší, než si dovedeme představit. 
Jen z Bible vyplývá, jak moc poškozuje nás jako 
jednotlivce, jak jím poškozujeme druhé lidi a naru-
šujeme své vztahy. Nejvíc na hřích doplatil náš 
vztah s Bohem – tento vztah byl naším hříchem 
zničen. To pro nás znamená zkázu: Mzdou za 
náš hřích je utrpení na věčnosti. Kdo nezná bib-
lický pohled na hřích, pohled zvenku, by to bral 
jako nespravedlnost. Až Bible nám říká, jak to  
je doopravdy.

A další perspektiva, jak poznáme hrůzu svého 
hříchu: Byl tak strašný, že zabil Krista. Nádher-
ného, nejčistšího, dokonalého, všemocného. Tak 
ničivá byla nálož mého hříchu, že umřel Ježíš 
Kristus.

Jestli jsme přijali odpuštění prostřednictvím 
Kristova kříže, tuto drtivou porážku hříchu, jsme 
šťastní. Ale pozor: Taky mně hrozí, že se od Božího 
pohledu na hřích odkloním zpátky k pohledu 
lidskému, kdy se hřích stává něčím víceméně nor-
málním, s čím se musíme nějak vyrovnat. Je sice 
špatný, ale dá se omluvit (zvláště pokud jde o hřích 
můj). Najednou jako by hřích byl jen pozemskou 
záležitostí, a proto nám nezavíral nebe.

Pokud jako křesťané máme „rozumný“, přiro-
zený, lidský přístup ke hříchu, projeví se to v našem 
vztahu k Bohu nárůstem negativní motivace: 
„ Poslechnu Boha, protože musím.“ nebo: „Co si 
ještě mohu dovolit, aby to nebyl hřích?“. I negativní 
motivace nám může pomoci, ale pokud rozumíš 
Boží lásce a zažíváš svobodu od hříchu,  převažuje  
u tebe motivace pozitivní: „Udělám to proto,  
že budu v jednotě s Bohem.“ nebo: 
„ Rozhodnu se tak a tak, protože tím 
Pánu Ježíši udělám radost.“.  
Život s Bohem si tak i víc užijeme.

Hovínko na 
mém písečku
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Viděli jste už někdy v restauraci v obchodním domě sedět dvoumetrového stokilo-
vého chlapa, jak sedí ráno nad polévkou a při tom pláče? Já teda ne. Ale začátkem 
března to někdo asi viděl. Protože jsem tam seděl a plakal já. 

P racuji pro nadační fond a  před pár dny 
začala válka na Ukrajině. Nikdy jsem ne-
nakupoval jídlo v  kamionech, a  teď mu-
sím začít. A  tak jsem obvolal pár firem, 

ale zjistil jsem, že už spolupracují s  někým ji-
ným, mnohonásobně větším a že o kamionech 
se se mnou nemohou bavit, protože jim ne-
zbývá kapacita.

A tak jsem začal další den. Znovu. Jen s tím, 
že si zajdu na polévku. Že si udělám radost 
a pak vyrazím do boje o potravinové zdroje. No 
a jak tam tak sedím nad tou polévkou, dolehla 
na mě taková myšlenka... 

Občas se mi to stává, že mně, „panu výřeč-
nému“, dojdou slova. V hlavě mám tmu. A v té 
tmě se pak uprostřed pocitu, že se nemám čeho 
chytit, ozve hlas mého srdce, který volá: „Bože? 
Ty k tomu nemáš co říct?“ No jasně že má. V té 
tmě se objeví bílá tečka a zvětšuje se. V mžiku 
se roztáhne a vyklubou se křídla, hlava a ocas... 
ptáka. To ke mně přilétá myšlenka. A z obrazu 
se vše přes pocit rychle přetaví do slov: „Napíšu 
pár kamarádům a zeptám se.“ Jeden je podni-

katel, druhý je zaměstnanec logistické firmy, 
třetí je můj brácha, bývalý politik, a čtvrtý pra-
cuje v potravinovém e-shopu. 

Tak jsem napsal čtyři esemesky a chtěl jsem 
si dát tu polévku. Ach jo. Jsem tedy cíťa. Vím to 
o sobě. Pláču u pohádek, při písničkách... Do-
konce když píšu přípravu kázání nebo dopis pro 
přispěvatele našeho fondu, občas cítím, jak se 
mi do očí tlačí slza. Ale v restauraci, ráno, nad 
polévkou...? Přemohl mě pocit slabosti smí-
chaný s  vědomím, že mám tak omezené mož-
nosti, že jsem skoro bezmocný. Pod tím leží 
smutek i  bolest, že někde o  pár set kilometrů 
dál se zlovolný člověk rozhodl rozpoutat velké 

zlo, které způsobí smrt tisíců a utrpení milionů 
lidí. Také trochu pocit nespravedlnosti, že si tu 
sedím v  bezpečí, zatímco jiní riskují životy, ať 
už z rozhodnutí svého, či z donucení. A v tom 
se prolíná silná touha být po boku trpících 
a uprostřed nejtěžších chvil je podepřít.

Ten den jsem si v klidu poplakal, snědl po-
lévku, zvedl se a  šel jsem do práce. Tři ze čtyř 
kontaktů mi přinesly takové možnosti, že dnes 
vozíme na Ukrajinu týdně dva i  více kamionů 
jídla. Máme k  dispozici sklad a  služby, které 
z  nás dělají logistické centrum, a  máme fi-
nanční zdroje, které štědří dárci opakovaně do-
plňují. Jsem vděčný. Jsem hrdý. A  moje srdce 
křičí: „Haleluja, díky, Bože!“

Švédský stůl
Ale některé pocity nezmizí. Jsou v nás. Smí-

chané s otazníky a s  touhami. A tak jsem jako 
pastor na popud manželky a  kamaráda (Boží 
Duch používá lidi kolem nás, aby nám našep-
tával) pozval lidi v našem společenství k mod-

litbě. V  dnešní době se znovu 
učíme modlit, hledáme nové 
modlitby. A  pokud si kladete 
otázku, jak a za co se modlit, nabí-
zím vám švédský stůl. Vyberte si. 
Možná si dnes vyberete jinak než 
zítra. To je v pořádku.  

 Modlíme se k  Bohu, který 
má svá jména. Ta popisují jeho 
charakter a  jeho moc. Také jeho 
možnosti a  úhel pohledu. Je Mi-
lující. Je Všemohoucí. Je Ten, 
který se stará. Je s námi. Je s nimi. 
Je naším praporem. Je naše síla. 
Má mnoho úžasných jmen. Je 
dobré Boha na začátku modlitby 

uctít. On je vyvýšený, jak v  duchovním světě, 
tak v naší duši. A ta si potřebuje uvědomit, ke 
komu se vlastně modlíme. 

 Kamarád, který mívá prorocké sny, mi 
připomněl dobrou myšlenku: Bůh není zlomy-
slný skřet, který sedí vysoko a daleko a s potu-
telným úsměvem si mne ruce, kouká se na nás 
a  říká si: „Tak jsem jim to osolil. To jsem zvě-
davý, kdo z  nich bude věrný. Aspoň konečně 
pochopí, že se mají vrátit ke mně.“ Vidím spíš 
Boha, který pláče nad tím, jak se jeho synové, 
bratři mezi sebou zabíjejí. Nepřemlouváme 
Boha k něčemu, po čem netouží. Naopak. Při-
jímáme vědomí, že jeho bolest je větší než naše. 

Vidí vše, na obou stranách konfliktu. Zmatek, 
bolest. Otázky. Strach. 

 Přítel a pastor Tomáš Korčák nedávno sdí-
lel žalm 76 jako zdroj modliteb za mír, za zmar 
válečných strojů, za obránce. Modlím se i  za 
ty, kteří mají rozkaz útočit jako agresoři. Tento 
žalm mě inspiruje opakovaně. 

 Chci se modlit za vdovy, sirotky a  že-
ny s  dětmi na cestě. Bůh opakovaně povzbu-
zuje svůj lid, aby chránil a zaopatřoval ty, kteří 
jsou na cestách. On sám je v tom velmi aktivní 
a my se k tomu můžeme připojovat modlitbou 
a skutkem. 

 A nakonec se modlím za mír. 

Problém zevnitř  
a pomoc zvenčí

Ježíš řekl: „Dobrý člověk vynáší z  dobrého 
pokladu svého srdce to dobré, zlý pak vynáší ze 
zlého pokladu to zlé. Co má na srdci, to na ja-
zyku! Proč mi říkáte: ‚Pane, Pane‘, když neděláte, 
co říkám?“ (L 6,45–46)

Jako jednotlivci i  jako lidstvo máme několik 
problémů současně. V našem srdci se často najde 

něco dobrého, ale žel se tam ukrývá i zlo. Z toho-
to namíchaného „pokladu“ pak rozdáváme. Co 
na srdci, to na jazyku. Někdy dobré, někdy zlé. 

Když tedy nejsme schopní být čistě dobří, 
Bůh se snaží pomoct nám zvenku. Mluví k nám, 
nabádá, radí, varuje a pro naše dobro i zakazu-
je. Ale ani to, co nám říká on, často neděláme.

Pak vidíme mimo jiné války. Ty malé v na-
šich vztazích. Velké mezi národy. Tu největší 
mezi námi a  Bohem. Apoštol Pavel tento stav 
komentoval takto: Bůh nás se sebou smířil skrze 
Krista a  pověřil nás, abychom sloužili tomuto 
smíření. Bůh v Kristu uzavřel se světem mír! Pře-
stal lidem počítat viny a  zprávu o  tom smíření 
svěřil nám. (2K 5,18–19)

Máme tedy vliv – na své malé války ve vzta-
zích i na největší válku mezi lidskými srdci a Bo-
hem. Za válku „středního“ kalibru se můžeme 
modlit, aby skončila. Budete se modlit se mnou? 

 Drahý Bože, děkuji ti, že jsi se mnou uza-
vřel mír skrze zprostředkovatele mírové dohody 
Ježíše Krista. Děkuji ti, že jsem se k této mírové 
smlouvě mezi tebou a mnou mohl připojit. 

 Děkuji ti, že mohu být prostředníkem 
smíření pro lidi kolem sebe. Modlím se za své 
blízké, aby tě mohli poznat. Prosím, abych do-
kázal využít chvíle, kdy mají zájem slyšet o tvé 
lásce, abych byl svědkem tvého smíření s nimi. 

 Děkuji ti, Bože, že toužíš naplnit smíře-
ním celé národy a jednotlivá srdce v nich. Pro-
sím, aby došlo ke smíření i mezi Rusy a Ukra-
jinci. Amen.                                                              

Daniel Skokan je pastorem sboru  
ICF Praha a ředitelem NF Krmte hladové.

Slzy v ranní polévce
Modlitby v době války

D A N I E L  S K O K A N

Já, „pan výřečný“, 
nenacházím slova.  
V hlavě mám tmu. 
„Bože? Ty k tomu  
nemáš komentář?“
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